

基于结点优化的决策导向无环图支持向量机及其在故障诊断中的应用

易辉, 宋晓峰, 姜斌, 王定成

1. 南京航空航天大学自动化学院 南京 210016

2. 京信息工程大学计算机与软件学院 南京 210044

收稿日期 2008-11-11 修回日期 2009-4-1 网络版发布日期 接受日期

摘要

支持向量机(Support vector machine, SVM)是利用离在线数据自动建立故障诊断模型的智能方法,它在多故障诊断时,必须先进行多分类扩展. 决策导向无环图(Decision directed acyclic graph, DDAG)法是一种性能优秀的多分类扩展策略,但该方法的决策结果与结点的排部密切相关,而其结点的排部却是主观的,影响了诊断的正确率. 本文提出一种根据故障数据的空间分布来优化结点排部的方法,它能够提高支持向量机诊断的正确率. 采用该方法扩展的多分类支持向量机在变压器故障诊断中获得良好效果.

关键词 [支持向量机](#) [故障诊断](#) [多分类](#) [决策导向无环图](#) [结点优化](#)

分类号

Support Vector Machine Based on Nodes Refined Decision Directed Acyclic Graph and Its Application to Fault Diagnosis

YI Hui, SONG Xiao-Feng, JIANG Bin, WANG Ding-Cheng

1. College of Automation, Nanjing University of Aeronautics and Astronautics, Nanjing 210016

2. Institute of Computer and Software, Nanjing University of Information Science and Technology, Nanjing 210044

Abstract

Support vector machine (SVM) is an intelligent method which can create diagnostic models automatically by using off/on-line data sets, but it needs to be extended to a multi-class classifier for multi-fault diagnosis. Decision directed acyclic graph (DDAG) is an extending strategy with outstanding performance. However, its decision largely depends on the sequence of nodes which is arbitrarily selected. This affects the accuracy of diagnosis. In this paper, we proposed a method to refine the sequence of nodes according to the distribution of fault data sets, so as to improve the accuracy of SVM-based diagnosis. Multi-class SVM extended by our method has been employed as a transformer fault diagnosis, and satisfactory results have been obtained.

Key words [Support vector machine \(SVM\)](#) [fault diagnosis](#) [multi-class](#) [decision directed acyclic graph \(DDAG\)](#) [node-refined](#)

DOI: 10.3724/SP.J.1004.2010.00427

通讯作者 姜斌 binjiang@nuaa.edu.cn

作者个人主页 易辉; 宋晓峰; 姜斌; 王定成

扩展功能

本文信息

▶ [Supporting info](#)

▶ [PDF\(1003KB\)](#)

▶ [\[HTML全文\]\(0KB\)](#)

▶ [参考文献\[PDF\]](#)

▶ [参考文献](#)

服务与反馈

▶ [把本文推荐给朋友](#)

▶ [加入我的书架](#)

▶ [加入引用管理器](#)

▶ [复制索引](#)

▶ [Email Alert](#)

相关信息

▶ [本刊中 包含“支持向量机”的 相关文章](#)

▶ 本文作者相关文章

· [易辉](#)
· [宋晓峰](#)
· [姜斌](#)
· [王定成](#)